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DIREGTOR DE LA UNED

,,En aquests 30 anys de vida vora 400

alumnes s’han Ilicenciat gr&cies a la UNED,,
Joan Mingorance ha vist n~ixer, cr~ixer
i assolir I’edat adulta de la UNED (Uni-
versitat Nacional d’Educaci6 a Dist&n-
cia) de la Seu d’Urgell. Ell va ser I’en-
carregat de fundar-la, ara far& 30 anys.
Ara celebren aquesta tercera d~ca-
da amb la mateixa il.lusi6 per6 tamb~
arab ganes de renovar-se i d’introduir
en aquest projecte univetsitari Ia forga
de les noves generacions.

Aquest ~s un any molt important
per a vosaltres, celebreu 30 anys.
Si, el dia 10 d’octubre del 1984 la rec-
tora Elisa P~rez Vera (que ha estat ma-
gistrada al Tribunal Constitucional es-
panyol) va signar el conveni que po-
sava en funcionament la UNED. I han
estat 30 anys molt satisfactoris. No
hem comptat arab inversions fortes ni
de I’AIt Urgell ni d’Andorra, per6 la nos-
ira feina ha proddft els seus fruits.

&Quins fruits sbn els que mds des-
tacaria d’aquests 30 anys??
Sabem que Cs diflcil de valorar la rique-
sa cultural que hem generat. Per6 ca-
da any ban sortit entre 18 i 20 nous Ili-
cenciats. I la meitat s6n d’Andorra. Ai-
x~b d6na corn a resultat, sense comptar
amb els primers anys, vora 400 alum-
nes Ilicenciats. Aix6 fa que el nivell
tLi~-at de la comarca i d’Andorra pugi.
Sense la UNED molt probablement
aquesta gent no hauria pogut estudi-
ar, perqu¢ treballa. A m~s, el let d’haver
estudiat una carrera influeix tambe en
la seva descendCncia, perqu~ la Ilavor
del coneixement es transmet de gene-
raciO en generaci6. Per tant, hem sere-
brat una Ilavor que es va produint i a la
vegada es va multiplicant. ~s a dir, els
fruits van donant els seus fruits.

Mingorance, en una entrevista.
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&Quines sbn les carreres m(~s de-
manades?
Fa uns anys ]es estrelles eren psicolo-
gia. i dret. Ara dret ha perdut forga. Se-
gueix la psicologia i s’hi suma I’edu-
caci6 social, i administraci6 i direcci0
d’empreses (ADE), S’ha de tenir 
compte que a la UNED es poden estu-
diar fins a 27 graus.

&Esteu preparant alguna cosa per
celebrar aquestes tres d~cades?
De moment farem una inauguraci6
del curs el proper 16 d’octubre. Rea-
litzarem una conferCncia que imparti-
r& I’exambaixador espanyol a Andorra,
Eugeni Bregolat. Una persona molt cul-
te i queen la seva tasca diplom&tica a
Andorra va tenir una aotitud molt cons-
t r~ctiva i favorable cap a la instituci6 de
la UNED. Parlar& sobre actualitat, ten-
dencies i futbr.

¢q~’om veu el futur de la UNED?
Crec que ~s el moment que s’hi impli-
quin les acres generacions. En 30 anys
les coses ban canviat molt. S’haurien
de fer responsables de la UNED, que

,,HEM SEMBRAT UNA LLAVOR QUE ES
VA PRODUINT I A LA VEGADA ES VA
MULTIPLICANT A TRAV~S DE GENERACIONS~

-EUGENI BREGOLAT SEP~ UENCARREGAT
D’OFERIR LA CONFERI~NCIA INAUGURAL
D’AQUEST CURS, ON CELEBREM 30 ANYS,,

,,L~ UNED HA ESTAT EL MEU FILL PREDILECTE
DES DEL PUNT DE VISTA INTEL.LECTUAL. NA
ESTAT LA MEVA CREACI(~)

entri gent nova fins i tot a la direcci6.
Considero que aquestes generacions
estan m~s preparades en aptituds (re-
hen m~s idiomes, m#s domini de les
novestecnologies, etc.), per6 no en ac-
titud. ~s a dir, tenen menys actitud per
al treball, per a I’esforg. Per0 crec que
es poden congeniar les dues generaci-
ons dins la UNED per donar un equilibri
i oferir una visio m~s experimental dels
problemes. Podea donar nova for£a.

/,l~s a dir, calen noves veus a la
UNED?
La UNED s’ha de renovar. Hi ha aspec-
tes on cal gent jove.

&Expliquin’s la seva histbria amb la
UNED, com va comengar tot?
Jo era director de I’lnstitut Espa-
nyol d’Andorra. Quan ho vaig deixar
vaig considerar que havia d’iniciar al-
gun projecte nou. Vaig iniciar la car-
rera d’historia a la UNED de Cervera.
Vaig con6ixer la UNED corn a estudiant
i tamb~ corn a tutor, perqu~ em van pro-
posar eat rar-hi. Va ser Ilavors quart vaig
pensar de muntar una UNED a Andor-

ra. Per5 Ilavors les perso[qes al capda-
vant del Ministeri d’Educaci6 no ho van
veure massa clar. Llavors, juntament
arab algun estudiant m~s, vain optar
per impulsar la UNED a la Seu d’UrgelL

Vaja, que pr&cticament es pot dir
que ~s una obra seva..
Per mi ha estat el meu till predilecte des
del punt de vista intel.lectual. Ha es-
tat la meva creaci6. Si he de ser sin-
cer, quan ho vain in]ciar no pens&veto
que tindria t’exit que ha tingut. I te molt
de futur. Tot dependr&, aix6 si, de I’em-
penta, de I’atenci6 i de I’entusiasme
que s’hi posi a partir d’ara. Les coses
s’han de cuidar perqu~ no caiguin en
la rutina.

&Com pronostica aquest curs?
Les matriculations segueixen ober-
tes. Les classes comencen dilluns, i3
d’octubre. Jo sempre exposo el se-
gQent lema als estudiants, una frase
de Kant que resum el pensament de la
iHustraci6: ,,Atreveix-te a saber,,. Atre-
veix-te a aprendre, a aprofundir en el
pensament i en la cultura.
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